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شناسایی مخاطرات محله با جلب مشارکت شهروندان 
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران بر جلب مشارکت شهروندان 
و حساس سازی آنان نسبت به مقوله مدیریت بحران و آسیب پذیری شهر و محل 
زندگی و راه های برون رفت از شرایط نامطلوب تاکید کرد.به گزارش روابط عمومی 
سازمان پیشگیری و مدیریت بحران شهر تهران، رضا کرمی محمدی ضمن تبریک 
به برگزیدگان نخستین مسابقه مخاطرات شناسی محله که با هدف حساس سازی 
شهروندان نسبت به مخاطرات محتملی که در محل کار و زندگی در معرض آن 
قرار دارند طراحی شده بود، تصریح کرد: این مسابقه با هدف امکان ایجاد تعامل 
دوسویه میان نهادهای عمومی و شهروندان و جلب مشارکت شهروندان و حساس 
سازی آنان نسبت به مقوله مدیریت بحران و آسیب پذیری شهر برگزار شد.کرمی 
محمدی خاطرنشان کرد: باید زمینه مشارکت مردم در مدیریت بحران فراهم شود 
و یکی از اقدامات در این راســتا برگزاری جشنواره ها و مسابقات مختلف است تا 
نگاه به مدیریت بحران به داخل خانواده ها و محلات برود؛ اقدامی که نتایج مثبتی 
هم داشته است و از این طریق جلب مشارکت شهروندان تحقق بیشتری می یابد .

 مرکز زباله اوشان تا پایان مدیریت شهری پنجم 
جابه جا می شود

 مکان جدیدی برای انتقال مرکز زباله اوشــان جانمایی شــده که تا پایان دوره 
مدیریت شهری پنجم انتقال آن انجام می شود.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه یک سید حمید موسوی شهردار این منطقه با بیان مطلب فوق اظهار کرد: 
منتفی شدن انتقال مرکز زباله اوشان به سوهانک و بوستان یاس فاطمی سبب شد 
مدیریت شهری منطقه یک، برای حل مشکل ساکنان محله اوشان، مکان جدیدی 
را برای انتقال این مرکز در نظر بگیرد.شهردار منطقه یک افزود: مرکز زباله اوشان 
یکی از مشکلات محله اوشان است و آلودگی و بوی بد آن ساکنان اطراف را به ویژه 
در ایام گرم سال آزار می دهد. بر همین اساس و برای اجرای مطالبات شهروندان 
قرار بود در سالهای گذشته مرکز زباله اوشان به ارتفاعات سوهانک منتقل شود که 
به دلیل موضوعات نظامی و مشکلاتی که در اراضی شرقی وجود داشت این طرح 
متوقف شد.او افزود: در گام دوم بخشی از اراضی مجاور بوستان یاس فاطمی برای 
انتقال مرکز زبال اوشــان در نظر گرفته شد که به واسطه مشکلات و ملاحظاتی 
که سازمان بوستانها مطرح کرد، انجام این کار نیز میسر نشد.موسوی عنوان کرد: 
محل جدید در نظر گرفته شده مرکزی بود که در گذشته به طور موقت از آن به 
عنوان مرکز زباله استفاده می شد و مدتها متروکه شده بود که تصمیم به احیای 
آن گرفته شد.همچنین مکان جدید مشکلات دو مکان قبلی را ندارد. از آنجا که 
در دو پروژه قبلی مخالفت ها باعث جلوگیری از انجام کار شد تا رسیدن به مرحله 
نهایی از ذکر نام آن صرف نظر می کنیم.گفتنی است مرکز زباله اوشان در خیابان 
شهید مژدی به دلیل واقع شدن در بافت مسکونی مزاحمت هایی برای اهالی ایجاد 

می کند و ساکنان این محله خواستار انتقال آن به مکانی دیگر هستند.

مسیر دوچرخه به  بلوار مرزداران  رسید
معاون فنی و عمران منطقه2 گفت:عملیات احداث مسیر پیاده ودوچرخه سواری 
در بلوار مرزداران آغاز شد.به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه2، محمد رضا 
کرمی،معاون فنی و عمران منطقه با اشــاره به اجرای عملیات زیرساختی مسیر 
دوچرخه ســواری در این منطقه گفت: درراستای سیاست های مدیریت شهری 
برای  توســعه شهر انسان محور، طرح احداث 43 کیلومتر پیاده روسازی ومسیر 
دوچرخه  در معابراصلی منطقه در دستور کار قرار گرفت.کرمی با اشاره به اینکه 
احداث40 کیلومترمســیر دوچرخه در برنامه سال 1400 پیش بینی شده است، 
گفت: طرح احداث مسیر دو چرخه سواری در بلوار دادمان حد فاصل فرحزادی تا 
پاکنژاد،پاکنژاد تا خوردین، خیابان ایران زمین ، بزرگراه جلال آل احمد حد فاصل 
اشرفی اصفهانی تا بزرگراه یادگار امام)ره( بزرگراه چمران حدفاصل میدان توحید 
تا باقرخان، خیابان شهرآرا، بلوار خوردین حد فاصل دادمان تا میدان صنعت،بلوار 
تیموری و…. اجرایی شده است.به گفته معاون فنی و عمران شهرداری منطقه2 

درحال حاضر عملیات احداث مسیر دوچرخه در بلوار مرزداران آغاز شده است.

اخبار کوتاه

هشدار درباره افزایش کودکان استثنایی
سید مهدی داودی

کمبودهای فرهنگی، اقتصادی و زیست محیطی، اثرات مهلک و جبران ناپذیری 
دارد که شاید بتوان »افزایش آمار نوزادان و کودکان مبتلا به معلولیت های ذهنی، 
جسمی و عاطفی« را هم در زمره این آثار دانست. تمام مسائل مربوط به کودکان 
از شکل گیری جنین تا رسیدن به دوران بلوغ، اسلوب خاصی دارد و ضعف در هر 
کدام از مراحل، خصوصا مراحل اولیه، آسیب های فراوان و غیرقابل جبرانی در پی 
دارد. کودکان استثنایی، کودکانی هستند که به عللی »رشد« در آن ها متوقف شده 
است؛ بر خلاف کودکانی که رشد عادی داشته اند و اگر شرایط مهیا شود با افزایش 

سن باهوش تر هم خواهند شد.
اشــتباهات مدیریتی باعث شده کماکان مناطق محروم بسیاری در کشور وجود 
داشته باشد و حتی در شهرها و کلانشهر ها هم؛ مناطقی در فقر شدید به سر ببرند؛ 
از جمله کمبودهای علمی، فرهنگی، اجتماعی و زیر ساختی. در این مناطق به دلیل 
ضعف فرهنگی و مالی؛ دختران را بسیار زود به خانه شوهر می فرستند و عمدتا نیز 
زود بچه دار می شوند و به دلیل سن پایین مادران، و همچنین ضعفهای فرهنگی و 
...، کودکان نارس به دنیا می آورند و برخی از این کودکان نقائص مادرزادی دارند. 
اگر هم در حین زایمان، سر جنین و لگن مادر تناسب نداشته  باشند و تجهیزات 
لازم برای سزارین وجود نداشته باشد، مغز جنین به دلیل تاخیر افتادن در حین 
عبــور از لگن و مجرای زایمانی صدمه می بیند و باعث عقب ماندگی های ذهنی و 

دیگر اختلالات روانی می شود.
کمبود تغذیه هم باعث آســیب های ذهنی و جسمی می شود. مادر باید در دوران 
بــارداری ویتامین های لازم را به جنین برســاند و پــس از تولد هم خصوصا در 
هفته های اول تغذیه درســتی داشته باشد تا کودک را به خوبی تامین کند اما در 
غیر این صورت خصوصا اگر تا شش ماهگی، کودک تغذیه خوبی نداشته باشد رشد 
ذهنی و جسمیش دچار اختلال شدید می شود. اما به طور کلی اگر در زمان بارداری 
نتواند تغذیه مناسبی داشته باشد، کودک با نواقص ذهنی و جسمی به دنیا می آید و 

محیط ناسالم و کمبود امکانات اولیه صرفا وضع او را بدتر می کند.
مشکلات مالی و اقتصادی نیز استرس را هم در والدین بالا می برد. استرس باعث 
تولد زودرس، ســقط جنین و همچنین تولد کودک ناقص می شود. کودکانی که 
زودتر از موعد مقرر متولد شوند عمدتا دچار آسیب های ذهنی و جسمی  می شوند. 
خیلی ها برای فرار از اســترس و مشکلات به ســراغ دخانیات و الکل می روند و 
کودکانی که پدر و مادرشــان در این وضعیت دارای فرزند می شــوند به دلایل 
مادرزادی، محیطی و خانوادگی دچار عقب ماندگی های مختلف  می شوند. مادرانی 
که در حین بارداری الکل بسیاری می نوشند، چون خون آلوده وارد جنین می شود 
به جنین آسیب های بیوشیمیایی بسیاری می زنند و در موارد بسیاری کودکشان 
بعد از تولد فوت می کند و اگر هم فوت نکنند اکثرا مبتلا به عقب ماندگی ذهنی، 
اختلال در رشــد جسم و تغییر شــکل اعضای بدن خصوصا صورت، جمجمه و 
اختلالات قلبی و حرکتی به طور مادرزادی می شــوند. مشکلات شدید اقتصادی 
همچنین موجب بروز مســائلی همچون تن فروشی شده که بیماری های ناشی از 
آن از جمله بیماری های مقاربتی باعث بروز مشــکلاتی نظیر نارســایی هوشی و 
عقلی، ناهنجاری های حسی و حرکتی مثل صرع، نابینایی و اختلال در قلب جنین  

می شود. 
آسیب به طبیعت و نابودی منابع مالی و محرک های طبیعی نیز به کودک آسیب 
می زند. کودکان در صورتی رشدشان ادامه پیدا می کند که به وسیله محرک هایی 
مثل حضور والدین، محیط سالم، امکانات بازی و برای کودکان روستایی، طبیعت 
و حیوانات در کنار محرک هایی که ذکر شــد مهیا باشد. محرک ها باعث رشد و 
تقویت ذهن، افزایش مهارت ها، جلوگیری از اختلالات جسمی و ذهنی و در یک 
کلام ادامه پیدا کردن رشد کودک می شود. از بین رفتن محرک های طبیعت باعث 
مشکلات بسیاری برای کودکان روستانشین می شود و مشکلات مالی باعث ناتوانی 
والدین در تهیه محیطی غنی می شود. همچنین در زمان مشکلات شدید مالی، 
مادران هم مشغول کار می شوند و اگر در ماه های اولیه تولد نوزاد به خوبی نتواند 
پیش او باشد، کودک دچار اختلالات شخصیتی، نارسایی ذهنی و ناسازگاری های 

اجتماعی می شود.
باید بدانیم که دولت از ملت تشــکیل می شود و اگر خودشناسی و خودسازی را 
سرلوحه خود قرار ندهیم، مشکلات مدیریتی در هر سطحی حل نمی شود. همه 
چیز به همدیگر مرتبط است و در مراحل حساس اگر تصمیم اشتباهی گرفته  شود 
نتایج منفی آن شــامل حال همه می شود. کودکان آسیب پذیرترین قشر جامعه 
هســتند و اگر به هر معلولیتی دچار شوند، باتوجه به ضعف زیرساخت ها و ضعف 
فرهنگی، زندگیشان تباه می شود و ما را ملزم می کند که با شناخت دقیق خود و 

اوضاع، بهترین تصمیم را بگیریم.

یادداشت
عضو کمیته علمی کووید-۱۹ تشریح کرد

جزئیات جهش »لامبدا« کرونا 

استاندار تهران خبر داد

جامعه دیگر کشش محدودیت ها را ندارد

۱تا ۵ سال؛ »طول مدت ازدواج« اغلب طلاق ها در سال ۹۹ 

موافقت با افزایش ۵00 میلیارد توماني اوراق سال ۱400 مترو تهران

اخراج ۱40 استاد پیام نور

برخی افراد با معدل ۱۱ و ۱۲ عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور شده  بودند

عضو کمیته علمــی کووید-1۹ ضمن ارائــه توضیحاتی 
درباره جهش جدید ویروس کرونا، در عین حال شــرایط 
کرونا در کشــور را ارزیابی کرد.دکتر ســیدعلیرضا ناجی 
در گفت وگو با ایســنا، درباره جهش جدید ویروس کرونا 
تحت عنوان »لامبدا«، گفت: این جهش ابتدا در کشــور 
پرو شناسایی شد و اکنون در بیش از 30 کشور شناسایی 
شده اســت. این جهش دارای موتاســیون های متعددی 
اســت که خصوصبات زیادی دارد. به نظر می رسد میزان 
انتقال ویروس افزایش پیدا کرده است. کشور پرو سیستم 
بهداشتی درمانی مناســبی ندارد و واکسیناسیون خاصی 
هم انجام نداده اســت و بیشترین میزان کشته شدگان را 
در هر یک میلیون نفر جمعیتش دارد که بالاترین اســت 
و در ایــن زمینه ضعیف عمل کرده اســت.وی افزود: این 
واریانت در کشــور پرو به وجود آمد البته هنوز ســازمان 
جهانی بهداشــت جهش لامبدا را به عنوان واریانت مورد 
نگرانــی طبقه بندی نکرده اســت ولی ایــن جهش جزو 
واریانت هایی اســت که باید مورد توجــه زیاد قرار گیرد.

ناجــی درباره خصوصیات جهش لامبــدا، تصریح کرد: به 
نظر می رســد انتقال بیماری افزایــش یافته و همچنین 
میزان گریز از سیستم ایمنی در این جهش افزایش یافته 
اســت. از طرفی حذف های متعددی کــه در ژنوم آن رخ 
داده است، ما را در شناسایی ویروس با روش های متداول 
نگران کرده اســت؛ به طوری که در ابتدا در کشــور پرو 
هم نمی توانســتند آن را به خوبی شناســایی کنند. البته 
باید منتظر باشــیم تا اطلاعات بیشتری از این جهش به 
دســت آید که ببینیــم آیا به اندازه ســویه دلتا می تواند 
خطر آفرین باشــد با خیر. بــا خصوصیاتی که فعلا از آن 
می دانیم به نظر می رســد بتوان آن را کاندیدای واریانت 
مورد خطر قرار داد.ناجی گفت: برای تصویرســازی درباره 
علائم این جهش باید صبر کنیــم اما در هر صورت همه 
واریانت ها علائمی بیشــتر از چیزی که تاکنون شنیدیم، 
ندارند.وی درباره اینکه آیا جهش لامبدا به ایران رســیده 
یا خیر؟، تاکید کرد: بر اســاس صحبت یکی از مسئولین 
در دانشگاه علوم پزشــکی گیلان شبهه ای به وجود آمده 
بود، اما ما گزارش رســمی از وجود این واریانت در ایران 

نداریم البته بعید هم نیست به ایران هم برسد چون بعد از 
پرو در بیش از 30 کشور دیگر شناسایی شده است. مهم 
این اســت که ما راه مبارزه استاندارد با ویروس را فارغ از 
نوع جهش دنبال کنیم.این ویروس شــناس همچنین در 
ادامه صحبت هایش درباره پیش بینی شــرایط ویروس در 
کشور در روزهای آتی، بیان کرد: در روزهای آتی با توجه 
به چیزهایــی که می بینیم و با توجه بــه اینکه رعایت ها 
خوب نیســت، احتمالا افزایشــی در تعداد کشته شدگان 
خواهیم داشت و فکر می کنم تا مدت ها درگیر موج پنجم 
هســتیم؛ چون سویه دلتا بسیار انتقال پذیر است و ما هم 
در قبال آن تصمیمات چندان قوی و مناسبی نمی گیریم. 
رنگ بندی شهرهای قرمز را اعلام کردیم ولی هیچ ظاهری 
از قرمز بودن شــهرها وجود ندارد و ایــن یعنی ما نقض 
غرض می کنیم و رفت و آمدهای مردم ادامه می یابد. فکر 
نمی کنم با این رفتارها و مســافرت هایی که این چند روز 
دیدیم، آینده مناسبی داشته باشیم.وی افزود: فکر می کنم 
هنوز به قله پیک پنجم نرســیدیم و شاید در نزدیکی آن 
باشــیم؛ به هر صورت همه این ها بستگی به این دارد که 

اطلاعات دقیق در دســترس داشته باشیم و این در حالی 
اســت که رفتارهای ما هم می تواند در شرایط موثر باشد.

ناجی گفت: تقاضا دارم وقتی شــرایط قرمز اعلام می شود 
نظارت بر این شرایط هم کامل انجام شود. در شرایط قرمز 
کرونایی چرا باید مراکز خرید و رســتوران ها باز باشند؟ با 
عدم نظارت خلاصی مناســبی از پیک نخواهیم داشت و 

فشار فراوانی به کادر درمان وارد می شود.
افزایش دوباره قربانیان کرونا در کشور

بنابر اعلام وزارت بهداشت، متاســفانه در یک شبانه روز 
322 بیمار کووید1۹ در کشور جان خود را از دست دادند.
به گزارش ایسنا و بنابر اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت بهداشــت، تا روز 4 مردادماه، ۸ میلیون و 
141 هزار و ۸۵2 نفر دُز اول واکســن کرونا و دو میلیون 
و 42۶ هــزار و ۶۹۷ نفر نیــز دُز دوم را تزریق کرده اند و 
مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 10 میلیون و 
۵۶۸ هزار و ۵4۹ دُز رسید.وزارت بهداشت همچنین تاکید 
کرده است که افراد واجد شرایط برای تزریق واکسن حتما 
در ســامانه salamat.gov.ir ثبت نام و پس از دریافت 

پیامک نوبت دهی، به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند.
از روز سوم  تا روز 4 مردادماه 1400 و بر اساس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، 31 هزار و ۸14 بیمار جدید مبتلا به 
کووید1۹ در کشــور شناسایی شد که سه هزار و ۵۶۶ نفر 
از آنها بســتری شدند.مجموع بیماران کووید1۹ در کشور 
به ســه میلیون و ۷23 هزار و 24۶ نفر رسید.متاسفانه در 
طول 24 ســاعت، 322 بیمار کوویــد1۹ جان خود را از 
دســت دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۸۹ 
هزار و 122 نفر رسید.خوشبختانه تا روز 4 مردادماه، سه 
میلیــون و 2۷4 هزار و 34۶ نفر از بیماران، بهبود یافته و 
یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.چهار هزار و ۹۸2 نفر از 
بیماران مبتلا به کووید1۹ در بخش های مراقبت های ویژه 
بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا روز 4 مردادماه، 2۵ 
میلیون و ۶01 هزار و 224 آزمایش تشــخیص کووید1۹ 

در کشور انجام شده است.
 آغاز تزریق واکسن به معلمان

 در روز عید غدیر خم
رئیس مرکز مدیریت شبکه بهداشت وزارت بهداشت گفت: 
مهماندارهای قطار و هواپیما در دسته شغلی وسایل حمل و 
نقل زمینی، ریلی و هوایی قرار دارند که در مرداد ماه واکسن 
دریافت خواهند کرد.جعفــر صادق تبریزی در گفت  وگو با 
ایلنا، با اشاره به زمان واکسیناسیون گروه مشاغل حساس 
بیان کرد: طبق برنامه ریزی که داشــتیم، تزریق واکســن 
کووید-1۹ گروه های شــغلی حســاس برای مــرداد ماه 
پیش بینی شده است و الان برای ۹ گروه شغلی حساس در 
حال برنامه ریزی هستیم و انشاالله واکسیناسیون معلمان در 
روز پنجشنبه مصادف با عید سعید غدیر خم شروع می شود 
و گروه های شــغلی دیگر هم ادامه می یابــد.وی ادامه داد: 
برای هر گروه شغلی یک رابط تعیین شده است تا آن رابط 
هماهنگی های لازم را با مدیران مربوطه در ســازمان های 
ذیربط انجام دهد، بنابراین بر اساس اولویت بندی که شده، 
مرداد ماه تمام گروه  های شــغلی حساس تزریقشان شروع 
می شــود.تبریزی افزود: بعد از اتمام این ۹ گروه حســاس، 
گروه های دیگر شــامل خبرنگار ان، دانشگاهیان، رانندگان 

تاکسی و اتوبوس و ...واکسینه می شوند.

محســنی بندپی بــا اعــلام اینکه جامعه دیگر کشــش 
محدودیت هــا را نــدارد گفت: از اصنــاف می خواهیم که 
برای بهبود شــرایط همــکاری کنند.به گزارش باشــگاه 
خبرنگاران جوان، انوشــیروان محســنی بند پی استاندار 
تهران در جلسه ســتاد مدیریت و مقابله با ویروس کرونا 
اســتان تهران اظهار کرد:گزارشات نشان دهنده این است 
کــه در وضعیت خوبی قــرار نداریم و بــا ۹ هزار و 300 
بیمار بســتری شــده در بیمارســتان ها در شرایط خاص 

که مشــکلات خاصی هم به وجــود آورده مواجه ایم.وی 
ادامــه داد: تخت های بیمارســتان ها را با کمک گرفتن از 
تامین اجتماعی، نیرو های مســلح و بخش های دانشگاهی 
می توانیم تا 11 هزار تخــت افزایش دهیم. کلینیک های 
ســرپایی هم می توانند ظرفیت خود را تا دو برابر افزایش 
دهنــد. حداقل تا یک هفته یا ده روز آینده این شــرایط 
ماندگار است و اگر مدیریت نشود مشکل آفرین می شود.

وی افزود: یکی از مســائل دیگر مشکلات مالی است. در 

رابطه با واکسیناســیون قرار این بود تا زمانی که واکسن 
یک گروه سنی تزریق نشده، بقیه شروع به تزریق نشوند، 
ولی این موضوع انجام نشد و گروه های جدید قبل از پایان 
گروه قبلی ثبت نام کردند و از وزارت بهداشت می خواهیم 
ادمین ســایت نوبت دهی به خود دانشگاه ها واگذار شود. 
بیشترین ابتکار ها و اقدامات توسط خود استان بوده و این 
کار هم می تواند از طریق خود اســتان و دانشــگاه انجام 
شود.محسنی بندپی گفت: دیگر جامعه کشش محدودیت 

را ندارد و تاق اصناف و دســتگاه های مربوطه اماکنی که 
پروتکلها را رعایت نمی کنند به استانداری معرفی کنند و 
خودشان با ما همکاری کنند و می خواهیم سهمیه استان 
تهران از واکســن هایی که وارد شــده مشخص شود. 1۷ 
درصد جمعیت کشور در استان تهران است و استان تهران 
هم یکی از پنج اســتان سالمند در کشــور است و رابطه 
معنی داری بین تزریق واکسن و کاهش مرگ و میر وجود 

دارد و باید در دستور کار قرار بگیرد.

طبق آمار منتشــره مرکز آمار ایران، 11 هزار 
و ۷1۵ طلاق با طول مــدت ازدواج کمتر از 
یک سال طی سال گذشــته به ثبت رسیده 
این در حالیست که طول مدت ازدواج بیشتر 
طلاق های ثبت شــده در ســال گذشته تنها 
بین یک تا پنج ســال بوده اســت.به گزارش 
ایســنا، مطابق با »گزارش وضعیت اجتماعی 
و فرهنگــی ایران پاییز ۹۹« مرکز آمار ایران، 
گرچــه تعداد رویدادهای ازدواج از ۵33 هزار 
و 1۷4 رویــداد در ســال ۹۸ و بــا افزایش 
4.4 درصدی به ۵۵۶ هزار و ۷31 در ســال 
۹۹ رســیده اســت اما در عین حــال تعداد 
رویدادهای طلاق ثبت شده در سال گذشته 
نیز با 3.۶ درصد افزایش نســبت به سال ۹۸ 

از 1۷۶ هــزار و ۸14 بــه 1۸3 هزار و 1۹3 
رویداد طلاق در ســال ۹۹ رسیده است. در 
ســال ۹۹ طول مدت ازدواج 11 هزار و ۷1۵ 
طلاق ثبت شــده کمتر از یک ســال و طول 
مدت ازدواج ۵1 هــزار و 2۷0 رویداد طلاق 
ثبت شده بین یک تا پنج سال بوده است. از 
ســوی دیگر ۷۸0۹ رویداد طلاق نیز با طول 
مدت ازدواج بالغ بر 2۹ ســال در ســال ۹۹ 
به ثبت رسیده است.همچنین آنچه از آمارها 
بر می آید این اســت که طــول مدت ازدواج 
بیشتر طلاق های ثبت شده در سال ۹۹ بین 
یک تا پنج سال بوده اســت؛ یعنی در اغلب 
مــوارد تنها  یک تا پنج ســال کامل از زمان 
رخداد رویداد ازدواج گذشــته بوده است که 

در نهایت این ازدواج ها به طلاق ختم شــده 
اند.با وجود اینکه بیشــترین طلاق های ثبت 
شده در ســال ۹۹ به طول مدت ازدواج یک 
تا پنج ســال معطوف می شود اما در قیاس با 
ســال ۹۸ آمار طلاقهای با طول مدت ازدواج 
کمتر از یک ســال و یک تا پنج سال در سال 
۹۹ بــا کاهش هفت و 2 درصدی مواجه بوده 
و در عین حال طی ســال ۹۹ آمار طلاقهای 
با طول مدت ازدواج پنج تا بیش از 2۹ ســال 
در قیاس با ســال ۹۸ افزایش داشته است.بر 
اساس گزارش یاد شــده، طول مدت ازدواج 
طلاق های ثبت شده در سال ۹۹ از بیشترین 
به کمترین یک تا پنج سال، پنج تا 10 سال، 
10 تا 1۵ ســال، 1۵ تا 20 ســال، کمتر از 

یک ســال و ســپس 20 تا 2۵ سال، بیش از 
2۹ ســال و 2۵ تا 2۹ ســال است.همچنین 
میانگین طــول مدت ازدواج قبــل از اولین 
طلاق نیز در ۹ ماهه نخســت ســال گذشته 
)۹۹(،  10 سال بوده است.از سوی دیگر آمار 
رویداد طلاق بهار و تابســتان ۹۹ درج شده 
در »گــزارش وضعیت اجتماعــی و فرهنگی 
ایران پاییز ۹۹« نسبت به آمار اعلام شده در 
گزارشات پیشــین مرکز آمار، افزایش داشته 
که علت آن بر اســاس اعــلام مرکز آمار و به 
گفته سازمان ثبت احوال، این است که طبق 
مصوبه کمیته بخشــی جمعیت کمیســیون 
تخصصی شــورای عالی آمار، ســازمان ثبت 
احوال کشــور تا زمان کاهش فاصله رخداد تا 

ثبت رویدادهای ازدواج و طلاق وفق بند 2۶1 
اصول و توصیه هایی بــرای نظام آمار حیاتی 
)سازمان ملل متحد، 2013( اقدام به بازبینی 
)revise( شمار رویدادها می کند.بنابراین در 
مجموع مطابق با آخرین گزارش این مرکز و 
با توجه به اینکه آمار طلاق مربوط به زمستان 
۹۹ هنوز منتشر نشده است و امکان افزایش 
این آمار وجود دارد؛ طی ۹ ماهه نخست سال 
۹۹، تعداد 132 هــزار و 312 رویداد طلاق 
ثبت شــده اســت که از این بین طول مدت 
ازدواج برای ۸4۸۶ رویداد کمتر از یک سال، 
3۷ هزار و 223 رویداد بین یک تا پنج ســال 
و ۵۵4۷ رویداد طلاق بالغ بر 2۹ ســال بوده 

است.

با تایید اعضاي دو کمیســیون حمــل و نقل و ترافیک و 
برنامه و بودجه و تصویب در صحن شــوراي اسلامي شهر 
تهران، اوراق مشارکت ســال 1400 شبکه مترو پایتخت 
از 2300 میلیــارد تومان به 2۸00 میلیارد تومان افزایش 

یافت.
به گزارش روابط عمومي و امور بین الملل شرکت راه آهن 
شــهري تهــران و حومه )متــرو( علي امــام مدیرعامل 
شــرکت مترو در ایــن رابطه گفــت: در قانــون بودجه 
مصوب ســال 1400 شــهرداري تهران، انتشــار 3 هزار 
میلیارد اوراق مشــارکت براي توسعه حمل و نقل عمومي 
پایتخت منظور شــده اســت کــه از این میــزان اوراق، 

2300 میلیــارد تومان به توســعه خطــوط مترو و ۷00 
 میلیارد تومان به نوســازي ناوگان اتوبوســراني اختصاص

یافته بود.
اما درخواســت شــهرداري تهران، افزایش ۵00 میلیارد 
توماني اوراق مشــارکت براي تعمیرات اساسي قطارهاي 
مترو بود که یــک فوریت این ماده واحده، دو هفته پیش 
به تصویب اعضاي شــوراي اسلامي شهر تهران رسید. در 
جلســه اخیر و پس از بررســي درخواست مطرح شده در 
کمیســیون هاي حمل و نقل و ترافیک و برنامه و بودجه 
شورا، موضوع مجدداً در صحن شوراي شهر مطرح گردید 

و نهایتاً با این امر موافقت شد.

 بدین ترتیب سهم شبکه مترو پایتخت از اوراق مشارکت 
ســال 1400 به 2۸00 میلیــارد تومــان افزایش یافت. 
البته عملیاتي شــدن این موضوع، منــوط به تایید نهایي 
فرمانــداري تهــران و همچنین موافقت وزارت کشــور با 
افزایش ســقف اوراق مشارکت ســال جاري خواهد بود.

مدیرعامل شرکت مترو در ادامه به لایحه اصلاح ماده 1۵ 
مصوبه بســته محرک اقتصادي اشاره کرد و افزود: خرداد 
ماه سال گذشته در بند یک لایحه بسته محرک اقتصادي 
در شرایط کرونا، موضوع اختصاص 4 هزار میلیارد تومان 
از محل منابع پروژه هاي مشــارکتي بــراي تادیه دیون و 
همچنین شروع عملیات اجرایي خط 10 مترو پیش بیني 

شــد اما به موجب رایزني هاي صورت گرفته و با تصویب 
یــک فوریت لایحه اصلاح این مصوبه، امیدواریم در مدت 
زمان باقي مانده از دوره کنوني شوراي اسلامي شهر تهران، 
اصلاحیه مذکور در نهایت به تصویب نهایي اعضا برسد تا 
بتوان از محــل این 4 هزار میلیارد تومان، براي توســعه 
ســایر خطوط مترو و از جمله توســعه شمالي خط 3 نیز 

استفاده بهینه کنیم.
 البتــه در این اصلاحیه، مجوز بهره منــدي از مبلغ هزار 
میلیارد تومــان از محــل منابع بودجه هاي مشــارکتي 
 بــراي نوســازي نــاوگان اتوبوســراني هم دیده شــده

 است.

دبیر هیأت عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی درباره 
اخراج چند تن از اساتید دانشگاه پیام نور گفت: دانشگاه برای 
اینکه این افراد را از کار بیکار نکند، پیشنهادش این بود که 
آن ها از هیات علمی به کارمند تبدیل شوند تا در این وضعیت 
اقتصادی فردی بیکار نشود.جواد محمدی در گفت وگو با ایلنا 
در واکنــش به اخراج و تبدیل وضعیت تعــداد 140 نفر از 
اعضای هیات علمی دانشگاه پیام نور اظهار داشت: در ابتدا 
براساس مســیر قانونی، این افراد می توانند، شکایت خود را 
طبق فرآیند ماده 20، 21 و 1۵ جذب هیات علمی به هیات 
اجرایی جذب، هیات مرکزی جذب و هیات عالی جذب ارائه 
دهند، اما در حالی که افراد تمام مســیر جذب را طی کرده، 
ولی شرایط جذب را نداشته باشند، امکان نگهداشتن آن ها 
وجود ندارد.وی در ادامه توضیح داد: کســانی که شــرایط 
لازم را ندارنــد عبارتند از افرادی که از جهت علمی در حد 
مطلوب نیستند، به عنوان مثال در دانشگاه هایی غیرحضوری 
تحصیل کرده اند، یا معدلشــان پایین تر از نرُم قانونی جذب 
هیات علمی است. برای سه مقطع کارشناسی، کارشناسی 
ارشــد و دکتری میانگین معدل باید 4۸ باشــد.دبیر هیأت 
عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی در این باره توضیح 
داد: برخی افراد با معدل 11 و 12  عضو هیات علمی شــده  
بودنــد که قطعا در ادامه دیگر پذیرش نخواهند شــد یا در 
بعضی موارد رشــته هایی که در آن تحصیل کرده اند با آنچه 
تدریس می کنند، تطابق ندارد. به طورکلی این دسته از افراد 
با شرایطی که عنوان شد، امکان تایید از سه مرحله در هیات 
اجرایی، هیات مرکزی و هیات عالی جذب را نخواهند داشت.
محمدی با بیان اینکه در هر صورت تلاش بر مساعدت با این 
افراد بوده است، گفت: گرچه در هر سه مقطع هیات اجرایی، 

هیات مرکزی و هیات عالی جذب تلاش های بسیاری صورت 
گرفت تا به این افراد کمک شود تا پذیرفته شوند. البته تعداد 
آن ها خیلی بیش از این بوده و تا جایی که امکان داشته در 
این ســه هیات تایید شــدند، اما اینهایی که باقی مانده اند، 
افرادی بودند که به هیچ عنــوان امکان تایید مدارک آن ها 

وجود نداشته است.
وی افزود: دانشــگاه، هیات مرکــزی و هیات عالی تا جایی 
که توانســتند با بررسی پرونده افراد، آن ها را تایید کردند و 
نگاهشــان مساعدت با آن ها بوده است. این گونه نیست که 
برخورد عمدی در کار باشد، اما دانشگاه برای اینکه این افراد 
را از کار بیکار نکند، پیشــنهادش این بود که آن ها از هیات 
علمی به کارمند تبدیل شــوند تا در این وضعیت اقتصادی 
فردی بیکار نشود.محمدی اضافه کرد: در هر صورت اکنون 
پرونده هایی که در هیات عالی جذب بررســی شده با نگاه 
مساعدت از این افراد بوده است، اما امکان حفظ افرادی که 
حتی حداقل شرایط علمی را هم ندارند، وجود ندارد.وی در 
پاسخ به این سوال که مساعدت بیشتر مربوط به چه کسانی 
بوده اســت؟ گفت: برخی مشــمول بند پ ماده ۹0 برنامه 
ششم توسعه بودند، برخی مشــمول بند ز ماده 44 برنامه 
پنجم توســعه )ایثارگران، رزمندگان، خانواده شهدا و…( 
هســتند که با هر کدام به هر نوعی همکاری شده است، اما 
آن هایی که باقی ماندند در واقع افرادی بودند که شرایطش را 
نداشتند.دبیر هیأت عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی 
گفت: نکته مهم دیگر این اســت که تعداد زیادی از جوانان 
علاقه مند به ورود در عرصه هیات علمی هستند، اینها مدرک 
دارند و به دنبال جایی مناسب جهت اشتغال هستند. اگر ما 
افرادی که شرایط علمی مطلوب را ندارند، بپذیریم، موجب 

بیکار شــدن افرادی خواهیم شــد که شرایط علمی خیلی 
خوبی دارند و مدرک به دســت هســتند.وی تاکید کرد: ما 
فارغ التحصیلان خوب و توانمندی در کشور داریم که اینها 
برای جذب در دانشــگاه درخواســت دارند و اگر نتوانند در 
دانشگاه ها جذب شوند، امکان دارد که نگاهشان به خارج از 
کشور باشد و از کشور بروند. از این رو اگر شرایط جذب آن ها 
را فراهم کنیم به نظام خدمت کرده ایم.محمدی خاطرنشان 
کرد: افرادی که شــرایط علمی لازم را ندارند، به پیشــنهاد 
دانشگاه برای جلوگیری از بیکارشدنشان می توان از آن ها در 
مقام کارمندی استفاده کرد. از طرف دیگر افرادی که شرایط 
علمی مناسبی داشته باشند هم در دانشگاه پیام نور و هم در 

دانشگاه فرهنگیان حفظ خواهند شد.
وی در پاســخ به این سوال که گفته می شود این افراد ۸ تا 
1۵ سال سابقه کاری دارند، چرا پیش از این  عدم صلاحیت 
علمی آن ها احراز نشــده بوده و چــرا از همان ابتدا افرادی 
که صلاحیت علمی مطلوبی ندارند، پذیرش شــدند؟ گفت: 
به هر حــال هیات اجرایی جذب آن زمــان، این افراد را با 
اقتضائات موجود پذیرفته اســت. البته من نمی توانم درباره 
هیات اجرایی جذب وقت در دانشگاه پیام نور قضاوت کنم.

در دانشــگاهی که اکنون افراد می توانند با مدرک دکتری 
جذب شوند ما باید تلاش کنیم افرادی که سطح علمی که 
پایین تر از دکتری دارند به ســطح دکتری برسند و یا اینکه 
افراد دارای فوق لیســانس را اجازه جذب ندهیم.دبیر هیأت 
عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی افزود: البته تبدیل 
وضعیت برخی با توجه به شرایط مناطق محروم و  وضعیتی 
که آن زمان در منطقه ای به خصوص داشــتند، باید مجددا 
بررســی شــود. اگر امکان ارفاق وجود داشــته باشد، آن را 

اعمال خواهیم کرد. با توجه به اینکه آنان در مناطق محروم 
هستند، امکان بررسی مجدد پرونده هایشان وجود دارد. به 
شــرط اینکه با نوشتن مقالات متعدد و کتاب بتوانند سطح 
علمی خود را اثبات کنند.دبیر هیأت عالی جذب شــورای 
عالــی انقلاب فرهنگی گفت: باید ما برای دانشــگاه ها یک 
استاندارد مطلوب را تعریف کنیم که البته تعریف هم شده 
است. بر اساس آن استاندارد صلاحیت عمومی و علمی افراد 
بررسی می شــود، اما اکنون که دانشگاه پرونده این افراد را 
برای تبدیل وضع به هیات مرکزی جذب، ارسال کرده، هیات 
مرکزی با تبدیل وضع آن ها مخالفت کرده اســت.وی اضافه 
کــرد: اکثر این پرونده ها از نظر علمی ســطح پایینی دارند 
و از آن طرف ما تعداد بســیار زیادی جوان فارغ التحصیل 
داریم که منتظر جایابی در دانشــگاه پیام نور و فرهنگیان 
هستند.محمدی در واکنش به سخنان نماینده مجلس مبنی 
براینکه نباید درباره این افراد با عجله تصمیم گرفت، گفت: 
زمانی که من پرونده این افراد را بررســی می کردم، حداکثر 
مســاعدت در هیات عالی جذب با این افراد صورت گرفت، 
مگر اینکه ســطح علمی برخی افراد غیرقابل پذیرش باشد . 
وی درباره جبران معدل پایین از طریق مقالات علمی گفت: 
حتی برخی از افراد حداقل ها را نداشتند، اما مقالات بالایی 
علمی _پژوهشی، علمی_ ترویجی و مقاله ISI داشتند که 
آن ها هم حفظ شدند. برای افرادی که معدل پایین داشته اند 
بــا ارائه تعداد حــدود 10 مقاله و یا چند کتاب ارزشــمند 
می توانند معدل پایین را جبران کنند. دبیر هیأت عالی جذب 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در پایان خاطرنشان کرد: اگر 
این افراد اعتراضی دارنــد می توانند ارائه کنند تا مجددا به 

پرونده هایشان رسیدگی شود.


